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中文摘要:

      目的 了解笔者所在医院2004—2011年5种抗菌药物的使用及其与鲍曼不动杆菌耐药的相关性。方法 通过电脑程序调取2004—2011
年药库抗菌药物的消耗数量；本院临床分离菌用药敏卡和K-B法进行药敏试验。结果 对5种抗菌药物的DDDs和耐药率做相关性分析，其中
只有头孢哌酮/舒巴坦的使用量与耐药率具有正相关性(r=0.88，P<0.05)，其他组数据无统计学意义。同时结果显示，头孢哌酮/舒巴坦
使用量不仅与它本身的耐药性相关，而且与其他2种抗菌药物头孢吡肟、左氧氟沙星的耐药率有不同程度的相关性。结论 鲍曼不动杆菌
耐药性与头孢哌酮/舒巴坦的用量具有一定的相关性，并且头孢哌酮/舒巴坦诱导的鲍曼不动杆菌耐药菌株具有多重耐药的特点。因此有
计划地控制头孢哌酮/舒巴坦的用量以及使用时间，可能是减少鲍曼不动杆菌耐药率的有效措施。

英文摘要:

      OBJECTIVE To investigate the relevance of antimicrobial resistance of Acinetobacter Baumannii(AB) and 5 commonly 
used antibiotics in our hospital during 2004-2011. METHODS Data of drug utilization during 2004-2011 was collected from 
hospital information system. Frequency of drug usage (DDDs) was analysed. The pathogenic bacteria were isolated from 
examined specimens, their identification and drug-resistant character were carried out by automatic analysis machine. 
RESULTS For the 5 antibiotics, only the DDDs of cefoperazone/sulbactam(CS) was positive related (r=0.88, P<0.05) to the 
resistance of AB. In addition, the DDDs of CS was positive related to resistance of AB to cefepime, levofloxacin. 
CONCLUSION The resistance of AB was correlated with the consumption of CS, and the CS has multiple resistance to AB. 
Controlling the amount and use time of CS and alternate using different antibiotics may be an effective way to reduce 
the AB resistance．

查看全文  查看/发表评论  下载PDF阅读器 

关闭 

版权所有 © 2008 中国现代应用药学杂志社  浙ICP备12047155号 

编辑出版：中国现代应用药学杂志社(杭州市中河中路250号改革月报大楼10楼)  

电话：0571-87297398  传真：0571-87245809  电子信箱：xdyd@chinajournal.net.cn 

技术支持：北京勤云科技发展有限公司 


